



Address by

H.E. Dr. Bandar bin Mohamed ALIBAN

President of the Human Rights Commission

at the 22nd session of the

United Nations Human Rights Council

Geneva, 25 February 2013

In the Name of God, the Merciful, the Compassionate

Mr. President,
Excellencies,
Ladies and Gentlemen,

On behalf of the Kingdom of Saudi Arabia, I have pleasure in congratulating you, Mr. President, on your assumption of the presidency of the Human Rights Council. I am confident that your wisdom and good management will help to ensure the success of this session's work. I also wish to express our gratitude to your predecessor, Mrs. Laura Lasserre, for the active role that she played during her presidency of the previous session. At the same time, I would like to express our appreciation for the efforts that Ms. Navanethem Pillay, the High Commissioner for Human Rights, and all her staff are making to promote and protect human rights.

Mr. President,
Ladies and Gentlemen,

Your distinguished Council's meetings are taking place at a time when human rights are facing increasingly serious challenges throughout the world. This should prompt us to continue our endeavours to build capacities and promote cooperation and a deeper understanding of our cultural, religious and social diversity in order to safeguard the human dignity that Almighty God has bestowed on mankind as indicated by His words "We have honoured the sons of Adam" in the Holy Qur'an.

Mr. President,

More than ever before, the international community needs to address the phenomenon of violence, religious and racial bigotry and the proliferation of extremism and hatred among nations and peoples. Hence the importance of the initiative launched in 2008 by the Custodian of the Two Holy Mosques, King Abdullah bin Abdulaziz, to promote inter-faith and inter-cultural dialogue, beginning with the Makkah Conference which established the modalities and scope of the dialogue, the subsequent Madrid and New York Conferences which evaluated previous experiences of avenues of dialogue and, finally, the Geneva Conference which focused on the concept of the common human values of peoples. These endeavours culminated in the inauguration in Vienna, on 26 November 2012, of the King Abdullah bin Abdulaziz World Centre for Inter-Faith and Inter-Cultural Dialogue which is seeking to eliminate

bigotry, disseminate a culture of tolerance, coexistence and respect for cultural and religious diversity, encourage purposeful and responsible human dialogue based on common denominators, and cultivate a spirit of tolerance, mutual understanding and respect for others. In this regard, we are reiterating our call for the adoption of a United Nations resolution making it a criminal offence to malign divinely-revealed religions and their prophets and messengers and prescribing deterrent penalties for such acts in view of the increasing phenomenon of defamation of religions and their symbols by persons exploiting freedom of opinion and expression as a means to attack divinely-revealed religions without any moral or legal deterrent.

Mr. President,

We believe that the primary role of the Human Rights Council is to address cases involving gross and systematic violations of the human rights of entire peoples. With regard to the Palestinian people, who have been suffering under occupation for more than six decades, we wish to reaffirm from this rostrum the Kingdom's view that the relevant United Nations resolutions must be put into effect and the resolutions of your distinguished Council must continue to express the Palestinian people's aspirations to achieve freedom, exercise their right to self-determination and the establishment of their independent State with Jerusalem as its capital, and secure the lifting of the iniquitous blockade, the full and immediate cessation of settlement activity in their territory and the release of the detainees held in Israeli occupation prisons. We once again commend the United Nations General Assembly resolution under which Palestine was accorded Observer State status and we likewise welcome the findings and recommendations of the recent report of the international fact-finding mission to investigate the implications of the Israeli settlements on the human rights of the Palestinian people.

Mr. President,

The ongoing tragic situation in Syria, where around 90,000 persons have lost their lives and hundreds of thousands have been displaced during the last two years as a result of the Syrian regime's persistent use of instruments of death and destruction against the Syrian people, poses a moral and humanitarian challenge to the international community and is still awaiting a consensus in the Security Council that will meet the aspirations of the Syrian people and put an immediate end to this crisis. We reaffirm our commitment to the security, stability and territorial and

national unity of Syria, together with our appreciation for the endeavours and relevant resolutions of your distinguished Council.

Mr. President,
Ladies and Gentlemen,

The Kingdom of Saudi Arabia wishes to emphasize that the promotion and protection of human rights are an absolute priority and form the basis of the policy that is being pursued by the Kingdom's Government under the leadership of the Custodian of The Two Holy Mosques, King Abdullah bin Abdulaziz Al Saud, insofar as the fundamental principles and values underlying these rights are enshrined in the provisions of the Basic Law of Governance, derived from the Islamic Shari'a, which place particular emphasis on the importance of equality for all and the State's duty to protect human rights, promote the principles of justice and safeguard all the rights of citizens and foreign residents alike. The judiciary, in particular, plays an important role in guaranteeing and protecting legitimate rights and freedoms in its capacity as an independent authority since assurance of the independence of the judiciary and respect for its judgements, as well as the jurisprudential and legal sources on which they are based, are among the principal requirements for the promotion and protection of human rights. The Kingdom has highlighted this fact through the development of its judicial institutions, consolidation of their independence, promotion of the principles of fair trial, a multi-level judicial structure and conciliation and reconciliation procedures for the settlement of disputes and the drafting of a bill of law for non-custodial measures in criminal justice.

The Kingdom is also diligently endeavouring to promote and protect human rights through the adoption of numerous measures and initiatives, such as the establishment of national institutions and control mechanisms, the promulgation of legislation and the implementation of programmes to develop greater awareness of human rights.

Mr. President,
Ladies and Gentlemen,

The Kingdom has taken further steps to promote the participation of women in all fields. These efforts recently culminated in the representation of women in the Consultative Council for the first time. Thirty of the Council's 150 members are now women and the Council's Statutes have been amended to ensure that women do not hold less than 20 % of the total number of seats therein. This is a relatively high

the humanitarian funds supervised by the Office of the High Commissioner and has announced a donation of US\$ 2 million to UN Women (the United Nations Entity for Gender Equality and Empowerment of Women).

Mr. President,
Ladies and Gentlemen,

The Kingdom of Saudi Arabia is currently preparing to present its National Report to the 17th session of the Universal Periodic Review Working Group which is due to be held next October. Our national experience in preparing this report has been fruitful and led to an active dialogue on human rights within government agencies and civil society. It also helped us to increase awareness of the promotion and protection of human rights. While affirming its desire to fulfil its international obligations and enhance its cooperation with all United Nations mechanisms, the Kingdom also wishes to emphasize the importance of the UPR mechanism which is based on the principle of interactive dialogue, promotion of cooperation and an exchange of experience among States.

Mr. President,
Ladies and Gentlemen,

The Kingdom believes that your distinguished Council is playing an important role in the promotion and protection of human rights in its capacity as an international mechanism for the exchange of humanitarian experience and expertise among States and peoples. Accordingly, the Kingdom is eager to become a member the Council so that it can contribute to the ongoing process of promoting and protecting human rights everywhere. To this end, it has submitted its candidature for election to membership of the Council for the term 2014-2016 and hopes that its candidature will receive your backing and support.

In conclusion, I wish this session a successful outcome and thank you for your kind attention.



Saudi

كلمة المملكة العربية السعودية
في
الدورة الثانية والعشرين لمجلس حقوق
الإنسان

يلقيها معالي الدكتور/ بندر بن محمد العيبان
رئيس هيئة حقوق الإنسان

جنيف 1434/4/15 هـ الموافق 25 فبراير 2013م

بسم الله الرحمن الرحيم

السيد الرئيس، أصحاب المعالي، السيدات والسادة:

يطيب لي باسم المملكة العربية السعودية أن أهنئكم سيادة الرئيس على توليكم رئاسة مجلس حقوق الإنسان، وإنني على ثقة بأن حكمتكم وحسن ادارتكم ستسهم في إنجاح أعمال هذه الدورة، كما أتقدم بالشكر لسلفكم السيدة "لورا لاسير" على الدور الفاعل الذي قامت به خلال رئاستها للدورة السابقة. كما أعرب عن تقديرنا لجهود المفوضة السامية لحقوق الإنسان السيدة "نافانيثم بيلاي" وكافة معاونيها في سبيل تعزيز وحماية حقوق الإنسان.

السيد الرئيس، السيدات والسادة:

تواصل اجتماعات مجلسكم الموقر في الوقت الذي تتعاضد فيه التحديات التي تواجه حقوق الإنسان في العالم، والتي تدعونا لمواصلة الجهود وبناء القدرات، وتعزيز التعاون، وتعميق الفهم لتنوعنا الثقافي والديني والاجتماعي؛ وهدفنا في ذلك كرامة الإنسان الذي كرمه الله سبحانه وتعالى كما قال عز وجل في القرآن الكريم ("وَلَقَدْ كَرَّمْنَا بَنِي آدَمَ").

السيد الرئيس:

إن المجتمع الدولي وأكثر من أي وقت مضى أصبح معنياً بمعالجة ظاهرة العنف والتعصب الديني والعنصرية وانتشار التطرف والكراهية بين الأمم والشعوب، ومن هنا تأتي أهمية مبادرة خادم الحرمين الشريفين الملك عبدالله بن عبدالعزيز آل سعود للحوار بين أتباع الديانات والثقافات المختلفة لعام 2008م ابتداءً من "مؤتمر مكة" الذي أرسى قواعد الحوار ومجالاته، ومروراً بمؤتمري "مدريد" و"نيويورك" اللذين قيما التجارب السابقة لمسارات الحوار، وحتى "مؤتمر جنيف" الذي ركز على مفهوم القيم الإنسانية المشتركة بين الشعوب وتوَّجت هذه الجهود بافتتاح مركز الملك عبدالله بن عبدالعزيز العالمي للحوار في فيينا بتاريخ 2012/11/26م، والذي يهدف إلى نبذ التعصب وإشاعة ثقافة التسامح والتعايش واحترام التنوع الثقافي والديني، وتشجيع حوار إنساني هادف ومسؤول يستند إلى القواسم المشتركة، وتعميق روح التسامح والتفاهم واحترام الآخر. وهنا نجدد الدعوة إلى استصدار قرار أممي يجرم كل من يتعرض للأديان السماوية وللأنبياء والرسل، ووضع العقوبات الرادعة لمثل هذه الأعمال، وذلك في ضوء تعاضد ظاهرة ازدياد الأديان ورموزها من قبل الذين اتخذوا

من حرية التعبير والرأي وسيلة للهجوم على الأديان السماوية دون أي رادع أخلاقي وقانوني.

السيد الرئيس:

إننا نؤمن بالدور المهم والرئيس لمجلس حقوق الإنسان في معالجة الحالات التي تنطوي على انتهاكات واسعة وممنهجة ضد شعوب بأكملها ، حيث لا يزال الشعب الفلسطيني يزرع تحت الاحتلال منذ أكثر من ستة عقود. ونجدد من هذا المنبر موقف المملكة الداعي الى ضرورة تفعيل قرارات الشرعية الدولية ذات الصلة، وأن تستمر قرارات مجلسكم الموقر معبرة عن تطلعات الشعب الفلسطيني في تحقيق حريته، وتمكينه من حقه في تقرير مصيره، وإقامة دولته المستقلة وعاصمتها القدس الشريف، ورفع الحصار الجائر عنه، والوقف الكامل والفوري للأنشطة الاستيطانية على أراضيه، والإفراج عن الأسرى المعتقلين في سجون الاحتلال الإسرائيلي. ونجدد ترحيبنا بقرار الجمعية العامة للأمم المتحدة بمنح فلسطين صفة دولة مراقب، كما نرحب بنتائج وتوصيات التقرير الذي صدر مؤخراً عن اللجنة الدولية لتقصي الحقائق حول الآثار السلبية على حقوق الإنسان للشعب الفلسطيني بسبب المستوطنات الإسرائيلية.

السيد الرئيس:

أن استمرار الحالة المأساوية للوضع في سوريا منذ عامين نتيجة لإمعان النظام السوري في استخدام آلة القتل والدمار ضد الشعب السوري، والتي راح ضحيتها حتى الآن مايقدر بأكثر من 90 ألف شخص، وتشريد مئات الآلاف يمثل تحدياً أخلاقياً وإنسانياً للمجتمع الدولي وينتظر موقفاً موحداً من مجلس الأمن يستجيب لتطلعات الشعب السوري، ويضع نهاية فورية لهذه الأزمة، مع تأكيدنا على أمن واستقرار سوريا ووحدتها الترابية والوطنية، وتقديرنا لجهود وقرارات مجلسكم الموقر ذات الصلة.

السيد الرئيس، السيدات والسادة:

تؤكد المملكة العربية السعودية على أن تعزيز وحماية حقوق الإنسان أولوية قصوى وتشكل أساساً للسياسة التي تتبناها حكومة المملكة بقيادة خادم الحرمين الشريفين الملك عبدالله بن عبد العزيز آل سعود، حيث كرس النظام الأساسي للحكم المستمد من الشريعة الإسلامية المبادئ والقيم الأساسية لهذه الحقوق، وأكد بصفة خاصة على قيم المساواة بين الجميع ، وواجب الدولة في حماية حقوق الإنسان وتعزيز مبادئ العدل ، وكفالة جميع الحقوق للمواطن والمقيم على حد سواء. مع التأكيد على دور القضاء في كفالة وحماية الحقوق والحريات

المشروعة باعتباره سلطة مستقلة؛ حيث أن ضمان استقلال القضاء واحترام أحكامه ومصادره الفقهية والقانونية التي يستند إليها في أحكامه هو من أهم ركائز تعزيز وحماية حقوق الإنسان. ولقد عززت المملكة ذلك من خلال تطوير مرفق القضاء، وتكريس مبدأ استقلاله، وتعزيز مبادئ المحاكمات العادلة، وتعدد درجات التقاضي، وتعميق مبادئ التوفيق والمصالحة لحل النزاعات، ووضع مشروع قانون للتدابير غير الاحتجاجية في العدالة الجنائية.

كما تعمل المملكة جاهدة على تعزيز حقوق الإنسان من خلال اتخاذ العديد من التدابير والمبادرات الكفيلة بضمان حقوق الإنسان؛ ومن ذلك إنشاء المؤسسات الوطنية، وسن الأنظمة، ووضع آليات للرقابة، وتنفيذ برامج لتنمية الوعي بحقوق الإنسان.

السيد الرئيس، السيدات والسادة:

لقد مضت المملكة قدما في اتخاذ مزيد من الإجراءات من أجل تعزيز مشاركة المرأة في كافة المجالات؛ والتي توجت مؤخراً بتمثيل المرأة في مجلس الشورى لأول مرة من خلال ثلاثين سيدة من مجموع أعضائه المائة والخمسون، وتعديل نظام المجلس لضمان ألا يقل تمثيل المرأة فيه عن (20%) من عدد مقاعده. وهي نسبة متقدمة مقارنة بالمجالس التشريعية في عدد من دول العالم. وما ذلك إلا تحقيق لمضامين خطاب خادم الحرمين الشريفين يحفظه الله في افتتاح أعمال الدورة السادسة للمجلس عندما أكد على أن تفعيل أعمال المجلس يكون بوعي وتطوير متدرج، وتمثيل لكافة شرائح المجتمع السعودي. كما يجري حالياً تطوير نظام المجالس البلدية لتوسيع المشاركة في إدارة الشؤون المحلية، والذي تشارك فيه المرأة في الانتخابات البلدية كمرشحة وناخبة.

السيد الرئيس، السيدات والسادة:

إن ضمان تحقيق تنمية متوازنة ومستدامة يعزز حقوق الإنسان؛ لذلك عملت حكومة المملكة على استثمار مواردها المالية والاقتصادية لصالح الإنسان بما يعزز مسيرة التنمية المحلية، وقد استأثرت قطاعات التعليم والصحة والخدمات الاجتماعية والإسكان وصناديق التنمية المتخصصة بالنسبة الأكبر من ميزانية الدولة، مع استمرار دعم الاقتصاد العالمي من خلال انتهاج سياسة بترولية متوازنة ودعم اقتصادات الدول الشقيقة والصديقة لدفع عجلة التنمية في هذه الدول. وكان آخرها مبادرة خادم الحرمين الشريفين في القمة العربية التنموية الثالثة في الرياض والداعية لزيادة رؤوس أموال المؤسسات العربية المشتركة بنسبة لا تقل عن (50%) بما يمكنها من المساهمة في التنمية الاقتصادية والاجتماعية في الدول العربية.

السيد الرئيس:

تحرص المملكة على تعزيز علاقاتها بآليات الأمم المتحدة لحقوق الإنسان وتفعيل دورها، ومع تزايد الأعباء على هذه الآليات حرصت المملكة على زيادة تبرعاتها الطوعية، وذلك إيماناً منها بالدور الذي تقوم به في تعزيز وحماية حقوق الإنسان، حيث وقعت المملكة مع المفوضية السامية لحقوق الإنسان مذكرة تفاهم للتعاون الفني بتاريخ 2012/6/27م، وزادت مساهمتها السنوية في التبرعات غير المشروطة لميزانية المفوضية إلى (مليون دولار)، وخصصت أكثر من مليوني دولار للبرامج والأنشطة التي ستنفذها بالتنسيق مع المفوضية السامية، مع استمرارها في دعم الصناديق الإنسانية التي تشرف عليها المفوضية، إضافة إلى الإعلان عن تبرع المملكة بمبلغ مليوني دولار لهيئة الأمم المتحدة للمساواة بين الجنسين وتمكين المرأة.

السيدات والسادة

تستعد المملكة العربية السعودية حالياً لتقديم تقريرها الوطني للدورة السابعة عشرة للفريق العامل المعني بالاستعراض الدوري الشامل التي ستعقد خلال شهر أكتوبر القادم، وقد كانت تجربتنا الوطنية للإعداد لهذا التقرير مثمرة، وأفضت لحوار فاعل حول حقوق الإنسان في داخل الجهات الحكومية والمجتمع المدني، وساعدتنا في خلق وعي متزايد حول تعزيز حقوق الإنسان وحمايتها. وفي الوقت الذي تؤكد فيه المملكة حرصها على الوفاء بالتزاماتها الدولية وتعزيز تعاونها مع جميع آليات الأمم المتحدة، لنود التأكيد على أهمية آلية الاستعراض الدوري الشامل التي تركز على مبدأ الحوار التفاعلي وتعزيز التعاون وتبادل الخبرات بين الدول.

السيد الرئيس، السيدات والسادة:

تؤمن المملكة بأهمية الدور الذي يقوم به مجلسكم الموقر في تعزيز وحماية حقوق الإنسان، ودعم الدور الذي يؤديه بوصفه آلية دولية لتبادل التجارب والخبرات الإنسانية بين مختلف الدول والشعوب، ومن هذا المنطلق، تسعى المملكة للحصول على عضوية المجلس لمواصلة مسيرة تعزيز وحماية حقوق الإنسان في كل مكان. وقد تقدمت المملكة بترشيحها لعضوية المجلس عن الفترة من 2014م - 2016م، وتأمل أن يحظى هذا الترشيح بدعمكم وتأييدكم.

وفي الختام أتمنى أن تتكلل أعمال هذه الدورة بالتوفيق والنجاح

وأشكركم على حسن إصغائكم